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Szanowna Pani Dyrektor,

do Rzecznika Praw Obywatelskich wpłynęła skarga podmiotu leczniczego 
udzielającego świadczeń zdrowotnych w rodzaju opieka psychiatryczna i leczenie 
uzależnień w sprawie przepisów regulujących problem przeprowadzania przeszukania 
osób zgłaszających się do szpitala w związku z potrzebą udzielenia im świadczeń 
zdrowotnych. 

Podmiot leczniczy w swoim piśmie skierowanym do Rzecznika wskazuje na brak 
odpowiednich regulacji dotyczących tego problemu. Obowiązujące przepisy wyłącznie 
bowiem w przypadku zastosowania przymusu bezpośredniego dopuszczają możliwość 
odebrania osobie chorej rzeczy, które potencjalnie mogłyby stanowić zagrożenie dla 
życia i zdrowia (art. 18a ust. 2 ustawy z dnia 19 sierpnia 1994 r. o ochronie zdrowia 
psychicznego – Dz. U. z 2024 r. poz. 917). 

Tymczasem, jak wynika ze skargi, a przede wszystkim z informacji jakie 
otrzymuje Rzecznik od pacjentów, przeszukanie osób chorych w szpitalu jest 
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powszechną praktyką. Podmioty lecznicze tłumaczą takie postępowanie potrzebą 
wynikającą z obowiązku zapewnienia bezpieczeństwa na oddziałach.

Efektem wspomnianych regulacji, a w zasadzie ich braku, jest notoryczne 
naruszenie przez podmioty lecznicze udzielające świadczeń zdrowotnych w rodzaju 
opieka psychiatryczna i leczenie uzależnień wolności pacjentów i ich prawa do 
prywatności, a nadto wymuszanie na pracownikach szpitali łamaniach tych praw. 

Mając powyższe na uwadze, działając z upoważnienia Rzecznika Praw 
Obywatelskich, na podstawie art. 13 ust. 1 pkt 2 ustawy z dnia 15 lipca 1987 r. o 
Rzeczniku Praw Obywatelskich (Dz. U. z 2023 r. poz. 1058), zwracam się do Pani 
Dyrektor z uprzejmą prośbą o zajęcie stanowiska oraz poinformowanie Rzecznika, czy 
resort zdrowia dostrzega ten problem i czy w związku z tym planowane jest 
wprowadzenie regulacji ustawowych w celu zapewnienia bezpieczeństwa pacjentom 
oraz personelowi medycznemu w zgodzie z wymogami konstytucyjnymi.

Z wyrazami szacunku

Piotr Mierzejewski

Dyrektor Zespołu
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